
 موسیقی  موسیقی 
بیننده سریال را بیننده سریال را 
بیشتر می کندبیشتر می کند

 گفت و گو با رضا یزدانی
  درباره سریال »پدرگواردیولا«
سعید نعمت الله و مسعود کیمیایی

نقش های ماندگار

بیتا فرهی در ۶۵سالگی درگذشت 
بیتا فرهی که طی چند هفته گذشــته به دلیل 
عارضه ریوي و قلبی در بیمارستان دی بستری 
شده بود، ظهر دیروز ۴آذر ماه از دنیا رفت. فرهی 
متولد ســال۱۳۳۷ بود و در  ۶۵سالگی از دنیا 
رفت. بازیگری که سال۱۳۶۸ با فیلم »هامون« 
 به سینمادوســتان معرفی شــد و بــا همان

گام اولش در ســینمای ایران به شهرت رسید 
اما در همه این ســال ها کوشــید تا گزیده کار 
باشد. به همین دلیل تعداد فیلم های سینمایی 
و ســریال هایش در طول این ۳۵سال خیلی 

زیاد نیست. 
بازیگری کــه دوران اوج فعالیــت هنری اش 
را در دهه۷0 پشت سر گذاشــت، از دهه۸0 
با تغییراتی که ســینمای ایــران تجربه کرد، 
به ندرت نقش دلخواه خــود را یافت و جلوی 
دوربین رفت. بیتا فرهی کــه کارش را با یکی 
از مهم ترین فیلم های ســینمای روشنفکری 
ایران آغاز کرده بود، پس از همکاری با داریوش 
مهرجویی در 2فیلــم »هامــون« و »بانو« با 
فیلمسازان هم نســل مهرجویی مانند مسعود 
کیمیایی و بهمن فرمــان آرا نیز همکاری کرد 
و همچنین با ســینماگران نسل انقلاب چون 
احمدرضــا درویش.  بیتا فرهــی از میانه های 
دهه۸0 به بعد کم کار تر شــد؛ چه در ســینما 
و چه در تلویزیون . بازیگــری که با »هامون« 
مهرجویی به ســینما آمده بود، آخرین بار هم 
مقابل دوربین مهرجویی رفت و تقدیر چنین 
بود که »لامینــور« مهرجویی آخرین فیلمی 
باشد که از فرهی بر پرده سینما می آید. از مثلث 
داریوش مهرجویی، خسرو شــکیبایی و بیتا 
فرهی به عنوان عوامــل اصلی فیلم »هامون«، 
حالا هیچ کدام در این جهان نیســتند. خسرو 

شکیبایی سال۱۳۸۷ از دنیا رفت.
داریــوش مهرجویــی را در اتفاقــی تراژیک 
به تازگی از دست دادیم و دیروز هم بیتا فرهی 

چشم از جهان فروبست.

فهیمه پناه آذریاد
روزنامه نگار

 مهشید در »هامون«  
زن طبقه متوسط

در اواخر دهــه60، با هر متر 
و معیاری مهشــید در فیلم 
»هامــون« متفاوت تریــن 
 کاراکتر ســینمای ایران بود؛ 
زنــی از طبقه متوســط که 
عاشقانه ها و چالش هایش با 
حمید هامون، چند نســل را 
شیفته و شیدای این فیلم کرد.

 »بانو«؛ زنی ایستاده 
در آستانه فصلی سرد

 بهترین نقش آفرینی کارنامه 
ســینمایی فرهی با 7سال 
تأخیر دیده شد ؛ وی در نقش 
زنی متمول که هم در زندگی 
شخصی اش زخم می خورد و 
هم از خیرخواهی اش جواب 
مثبتی نمی گیرد، نقشی کاملا 
منطبق با پرسونای خودش ایفا 
کرد؛ بانویی موقر با پیشینه 
خانوادگی ای که مبین نوعی 
از اشرافیت بود که روزگارش 

به سر رسیده بود.

 دکتر شکوه
 »کیمیا« سرفصلی تازه 
در سینمای دفاع مقدس

بیتا فرهی با چهره شهری و 
پیشینه حضور در فیلم های 
روشنفکری، انتخاب متفاوتی 
بود کــه احمد رضا درویش 
در کیمیا انجام داد.  کاراکتر 
دکتر شکوه در کیمیا با اجرای 
درک شده بیتا فرهی، جلوه ای 
متمایز از تصویر متعارف زنان 
در ســینمای دفاع مقدس 

یافت.

 مجدی در »اعتراض«
تجربه زن طبقه فرودست

بیتا فرهی در اواخر دهه70 
بــا یکــی از متفاوت ترین 
زندگــی  پیشــنهادهای 
هنــری اش مواجه شــد. 
پیشنهادی از مسعود کیمیایی 
برای بازی در نقش زن جنوب 
شــهری فیلم »اعتراض«؛ 
چالشی بزرگ برای بازیگری 
که پرسونایش بیشتر مناسب 
نقش زنان مدرن طبقه متوسط 
بود. فصل های مواجهه بیتا 
فرهی با داریــوش ارجمند، 
جزو سکانس های به یاد ماندنی 

فیلم اعتراض است. 

 خانم طالقانی 
 در »خانه ای روی آب«
غرور بدون تعصب  

در تداوم همکاری های بیتا 
فرهــی بــا کارگردان های 
موج نوی ســینمای ایران، 
پس از داریــوش مهرجویی 
و مســعود کیمیایی، نوبت 
به بهمن فرمان آرا رســید تا 
در نقشی مکمل از هنر این 
بازیگر گزیــده کار بهره مند 
شود؛ در نقش خانم طالقانی، 
پرســتاری که گذشته ای با 
دکتر سپید بخت داشته و حالا 

درگیر بیماری سرطان است.

سیما در »خون بازی« 
مادرانگی در اوج 

شــاید بتوان گفــت بازی 
در »خون بــازی« آخریــن 
نقش آفرینی درخشان بیتا 
فرهی در سینمای ایران بود. 
در نقش سیما مادری نگران و 
همراه با دخترش که به شدت 
گرفتار اعتیاد است، فرهی 
اجرایی متفــاوت در قالب 

پرسونای آشنایش ارائه داد. 

آخرین تصویری که این روزها 
از بیتا فرهی مقابل چشم داریم، 

بازی در نقش اقدس الملوک 
بختیاری است؛ نقشی که فرهی 
بیش از یک دهه پیش در سریال 
»سرزمین مادری« کمال تبریزی 

ایفا کرد و پس از پخش ناتمام 
در اوایل دهه90، حالا روی آنتن 
رفته است. اجرای پرحس وحال 

فرهی در این سریال، حالا 
با رفتنش دریغ آلود به نظر 

می رسد.
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هنرمندانی کــه در بازیگری و عرصه 
موسیقی به شکل توأمان شناخته شده باشند، 
خیلی کم هستند. معمولا یک وجه هنری آنها 
برای عموم مردم شناخته شده است، اما بی اغراق 
شــما از موزیســین ها و خوانندگانی هستید 
که هم در عرصه موســیقی و هم در بازیگری 
شناخته شــده اید و مصداقش حضور در بیش 
از 20فیلم ســینمایی به عنوان بازیگر و بیش از 
30فیلم برای موسیقی است. از تجربه حضور در 
»پدرگواردیولا« بگویید و اینکه در این سریال 
جز شــما، هنرمندان دیگر موسیقی نیز حضور 

داشتند؟
راستش این اتفاق بسیار خوبی بود که من تاکنون 
ندیده بودم. این اتفاق برای من نخستین بار در 
سریال »پدرگواردیولا« رخ داد. این را هم باید 
بگویم که تعصبی هم نداشــتم که به طور مثال 
اگر فلان خواننده حضــور دارد پس من دیگر 

نمی خوانم. مهم کاری است که باید انجام شود، 
به نظرم باید این روحیه را در خود داشته 
باشیم و درک و هضم کنیم که یک سریال، 
این قابلیت را دارد که از صداها و جنس 
موسیقی مختلف اســتفاده کند. این 

اتفاق هم در این سریال رخ داد؛ 
کمااینکه این موضوع در همه 

جای دنیا مرسوم است.

با  همــکاری  از 
ســعید نعمت الله در »پدر 
گواردیولا« بگویید و اینکه 
حضــور چنــد خواننده 
در این ســریال و پخش 
ترانه هــای مختلف که 
طرفــداران زیادی هم 
داشــته و دارند، چقدر 
برای جذب مخاطب مهم 

است؟

موسیقی و پخش ترانه در هر سریال مخاطب خود 
را دارد و به نظرم قطعا مخاطب های جدیدی به 
سریال اضافه شده و این هم از هوشمندی سعید 
نعمت الله به عنوان کارگردان است. درباره تجربه  

همکاری با نعمــت الله نیز باید بگویم که 
کارهایی که او می سازد به سینمای 

کیمیایی خیلی نزدیک است. 
کارهای او دنیای ســینمایی 

آقای کیمیایــی را دارد و 
فکر می کنم که از سینمای 
کیمیایی خیلی وام گرفته 
اســت. از همکاری در این 

سریال خیلی خوشحالم.

یکی از ترانه هایی که 
در این ســریال خیلی گل کرده، 

ترانه »قاتل خونسرد« است.
بله، این موضوع برای خودم هم اتفاق جذابی 
بود. من 3ترانــه در »پدرگواردیولا« اجرا 
کردم که یکی تیتــراژ پایانی و 2ترانه در 
متن سریال بود؛ برای همین موضوع برایم 
جذابیت خاص خودش را داشــت. در 
این میان، ترانه »قاتل خونسرد« 
برای خــود من نیز 
قابل توجه بود. این 
ترانه بهترین کارم 
در 2،3 سال اخیر 
بــوده و زمانی که 
سعید نعمت الله آن را 
شنید، خیلی خوشش 
آمد و همان لحظه گفت: »این 

برای سریال ماست.«
 همانطور که گفتم این ترانه خیلی 
به دل خودم هم نشســت. بعد از 
پایان کار ملودی با آهنگســازی 

بابک زرین، در اســتودیو یــک جاهایی از آن 
را در ترجیع بند دوم تغییــر دادم. وقتی کار را 
انجام می دادیم یک لحظه احســاس کردم این 
نت خیلی بالاتر از صدای من اســت، اما آن را 
خواندم و خوشبختانه بسیار لحظات 
جذابی بود که بعد از 2۵ســال 
کار می دانم قرابتی با ترانه 
و ملودی پیوند می خورد 
و از یک جایی به بعد تو 
کار دیگــری می کنی 
و در نهایــت آن کار 
رضایت بخش می شود. 
خیلی خوشحالم که این 
ترانه روی این ســریال 
نشست و در میان مخاطبان 

بازخورد زیادی داشته است.

در این ســریال با خیلی از بازیگران 
مانند دیگــر کارهایتان هم بــازی بوده اید. از 
همکاری با مهران مدیــری بگویید؛ بازیگری 
 که گاهی حضورش در بازی هــای جدی محل

 نقد می شود.
به نظر من مهران مدیری کســی اســت که از 
عهده هر نقشــی برمی آید. مدیری به عنوان 
یک بازیگر توانا، این قابلیــت و قدرت را دارد 
که درواقع هرنقشــی را بازی کند. من نقش او و 
همکاری با او را خیلی دوست داشتم و می توانم 
 در یک جمله بگویــم که او یــک رفیق آدم 

حسابی است. 
در بازی های او یک سری نظرات وجود دارد که 
می گویند از لحاظ وجهه کمدی که مهران مدیری 
دارد، نباید نقش جدی بازی کند که البته من این 

را قبول ندارم. هیچ کجای دنیا به 
بازیگری اینطور نگاه نمی کنند و 

این موضوع منسوخ شده است.

سینماحقیقت

 بخش ویژه غزه  
در سینماحقیقت

بین المللــی  جشــنواره  هفدهمیــن  در 
»سینماحقیقت« بخشــی ویژه به نام »غزه« 
)شــامل نمایش فیلم و برگزاری پنل( تدارک 
دیده شــده اســت. در بخش ویــژه »غزه« 
مستندهایی با این موضوع روی پرده می رود، 
همچنیــن در پنل ویــژه »غزه« اســتادان و 
ســینماگران بین المللی، درباره مسائل اخیر 
در فلسطین و غزه و پیامدهای انسانی آن، شیوه 
مستندسازی در بحران و... سخنرانی خواهند 
کرد. نام مستندهای بخش غزه، برنامه نمایش 
آثار و مهمانان خارجی حاضر در پنل به زودی 
اعلام می شــود. در بخش غزه مســتندهای 
شاخصی که در این حوزه ســاخته شده و در 
دوره های قبل جشــنواره به نمایش درآمده و 

چند مستند جدید روی پرده می رود.  

آخرین تصویر

آخرین تصویر

 خداحافظی
 با بانوی موقر سینمای ایران

از خوانندگانی که در اواخر دهه70 بــه میدان آمدند و در 
دهه80 به شهرت رســیدند، رضا یزدانی را می توان به عنوان 
چهره ای شــاخص در این عرصه نام برد. خواننده ای که اگرچه 
فعالیت هنری اش را به صورت حرفه ای از سال۱377 با خوانندگی 
و آهنگسازی تئاتر »دادگاه جنجال برانگیز« آغاز کرد ولی نخستین 
آلبومش را در سال۱380 با نام »شهر دل« منتشر کرد. در روزهایی که 
مسعود کیمیایی در تدارک ساخت »سربازهای جمعه« بود، رضا یزدانی 
هم به دفتر هدایت فیلم رفت و حتی برای ایفای نقش یکی از سربازان 
فیلم، تست گریم هم شد. یزدانی در نهایت در فیلم »سربازهای جمعه« 
بازی نکرد ولی مسعود کیمیایی آلبوم جدید یزدانی را شنید و با هوش 
موسیقایی اش، استعداد خواننده جوان را تشخیص داد. چند سال بعد 

وقتی مسعود کیمیایی فیلم »حکم« را می ساخت، یزدانی خواننده ای 
شناخته شده بود؛ خواننده ای که بعد از قطعه »جردن جردن« و به خصوص 
قطعه »لاله زار« میان گروهی که سلیقه ای متفاوت از موسیقی پاپ رایج 
داشــتند گل کرده بود . اجرای ترانه »از لاله زار که می گذرم« که متن 
ترانه اش برای فیلم »حکم« تغییر کرده بود، در مقابل دوربین مســعود 
کیمیایی، شهرت و اعتباری افزون تر برای رضا یزدانی به ارمغان آورد. 
خواننده ای تازه نفس از راه رسیده بود که صدا، لحن و موزیکش ربطی به 

حال و هوای رایج موسیقی دهه80 نداشت. 
صدایی تازه و متفاوت که مناسب ترانه های اجتماعی بود. در سال های بعد، 
فعالیت توأمان یزدانی در موسیقی و سینما به شکل پررنگی ادامه یافت؛ 
سال های پرکاری در موسیقی، سینما و تئاتر. خواندن ترانه »وطن یعنی« 
برای تیم ملی فوتبال که به جام جهانی برزیل20۱۴ راه یافته بود؛ خواندن 
در کنسرت »شب موسیقی فیلم مسعود کیمیایی« به رهبری بهزاد عبدی 
و خوانندگی در نمایش »ترانه های قدیمی: پیکان جوانان« به کارگردانی 
محمد رحمانیان؛ فقط بخشــی از روزهای پرکاری یزدانی در نیمه اول 
دهه90 بود. در این سال ها یزدانی برنده جایزه سالانه »موسیقی ما« برای 
آلبوم »دوئل در آینه« به عنوان بهترین آلبوم پاپ راک در سال۱39۵ شد 
و یک سال بعد جایزه انتخاب مردمی »موسیقی ما« را برد. در این سال ها 
یزدانی بازیگری، آهنگسازی و خوانندگی را به صورت توأمان دنبال کرده 
است. او که نخستین بار برای خواندن در فیلم »حکم« کیمیایی تندیس 
جشن حافظ را برده بود در سال های بعد 3بار دیگر هم این جایزه را به 
خانه برد. آنچه اخیرا از رضا یزدانی دیده ایم بازی در »خائن کشی« مسعود 
کیمیایی بوده و همچنین برای ســریال »پدر گواردیولا« به کارگردانی 

سعید نعمت الله خوانندگي کرده است . 
با خواننده- بازیگری که در این سال ها صدایی متفاوت برای موسیقی 
بوده و همچنان کوشیده تا به مولفه های شخصی اش وفادار باشد و تن به 

موج های مد روز ندهد، گفت وگو کرده ایم. 

هلیا نصیریگفت وگو
روزنامه نگار

موسیقی

 موسیقی
  و پخش ترانه 
در هر سریال مخاطب 
خود را دارد و به نظرم قطعا 
مخاطب های جدیدی به 
سریال اضافه شده و این 
هم از هوشمندی سعید 
نعمت الله به عنوان کارگردان 
است. درباره تجربه  همکاری 
با نعمت الله نیز باید بگویم 
که کارهایی که او می سازد 
به سینمای کیمیایی خیلی 
نزدیک است. کارهای او 
دنیای سینمایی آقای کیمیایی 
را دارد و فکر می کنم که از 
سینمای کیمیایی خیلی وام 
گرفته است. از همکاری در 
این سریال خیلی خوشحالم


